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„To není země, to je zahrádka,“ pronesl ve filmu Vesničko má středisková v jedné 
z nezapomenutelných scén Rudolf Hrušínský. Díky lidem, jako je zahradní 

architekt Ferdinand Leffler (43), jehož Ateliér Flera patří k největším na světě, si 
snad bude moci generace našich dětí při pohledu na českou krajinu říci to samé. 
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okud se podíváme zpět 
do historie, české luhy 
a háje zažily celkem 
šest králů se jménem 
Ferdinand. Všichni 
měli nějakou spojitost 
s habsburskou dynastií, 

včetně posledního českého korunovaného 
krále Ferdinanda Dobrotivého. Je otázkou, 
jestli jim na naší zemi záleželo minimálně tak 
jako dnešnímu králi zahradní architektury 
Ferdinandu Lefflerovi, který se snaží pomoci 
lidem k tomu, aby se na svou zemi zase mohli 
dívat jako Rudolf Hrušínský ve Svěrákově 
filmu. Ostatně, Leffler vidí naši budoucnost 
růžově. „Troufám si říci, že české zahrady 
jsou na tom opravdu dobře. Když vyjedu za 
hranice, mám pocit, že jsou 15 let pozadu,“ 
říká mi vysoký sympaťák, který se podepsal 
pod architekturu stovek pestrých zahrad 
nejen u nás a jehož styl s nimi ostře kontras-
tuje – většinou se obléká do džínů, černého 
trička a kšiltovky. Jeho jméno, které mnoho 
lidí mylně považuje za pseudonym, jako 
by ho předurčovalo k vyšším cílům. A tak 
jsme nekorunovaného krále českých zahrad 
oblékli do posledních výstřelků módy. Najít 
v jeho diáři více času než pár hodin je téměř 
nemyslitelné. Naše focení tak proběhlo v re-
kordně krátkém čase a nezabránila mu ani 
série bouří, která se nad jednou z pražských 
vil, jejíž zahradu má Ferdinandův ateliér na 
svědomí, přehnala.

Před pár dny jste byl na kole v Itálii, tento 
týden natáčíte pro Českou televizi novou 
sérii Ferdinandových zahrad a pak mizíte 
na kolo do Alp. K tomu máte rodinu a pro-
sperující byznys. Jak se to dá zvládnout?
Když chcete podnikat a vést poměrně dost 
lidí, musíte mít nutně nějaký ventil. Ten 
má asi každý, kdo dělá svou práci s radostí 
a neryje přitom hubou v zemi. Pro mě to byl 
vždycky sport, a jelikož mi odchází achillov-
ky, zůstalo mi kolo. Nadchlo mě kombinací 
toho, že krom sportu a výkonu je ježdění na 
něm i o krajině a landscapingu, což jsou věci, 
které zbožňuji. Na kole se člověk příjemně 
unaví, dostane spoustu věcí z hlavy a srovná 
si myšlenky. Nehledě na to, že si někdy 
potřebuju odpočinout od lidí. Doma mám 
čtyři děti, tři psy, v práci 30 lidí a tak hledám 

prostor, kde můžu být sám sebou. Je to úplně 
cílené, stejně jako procházka se psem před 
natáčením. Kdybych to nedělal, nedopadlo by 
to dobře.

Takže při jízdě na kole se vám daří nemys-
let na práci?
Daří, dokud chci. Kolikrát na ni naopak 
myslím cíleně, abych ji viděl z jiné perspek-
tivy. Spíš než že bych chtěl vyřešit nějaký 
konkrétní problém, přemýšlím o tom, jestli 
všechno, co dělám, dává smysl a přináší mi to 
štěstí a radost. 

Kolik kilometrů ujedete na jeden zátah?
Jel jsem třeba 1000 Miles Adventure, což 
je 1 680 kilometrů na horském kole s 30ki-
lometrovým převýšením. Strašný závod, při 
kterém jedete nabalený se vším, co máte, pak 
někde vyčerpáním spadnete z kola, rozděláte 
si ležení, přespíte a za dvě hodiny vyrážíte 
dál. 

Neříkejte, že po takovém masakru nepřije-
dete do práce víc zhuntovaný, než když jste 
odjížděl!
Je to destrukce těla. U takových závodů jsem 
si vždycky říkal, proč to dělám, když tak rád 
jím, piju a kochám se krajinou kolem. Teď už 
to mám za sebou a už to nechci. Chci někam 
přijet, dát si skvělé kafe, sklenku vína, dobré 
jídlo a zase jet dál. Ale takových 300 kilome-
trů denně na silničce, to mám rád. 

Takže závodění jste vzdal a jezdíte jen tak 
pro radost?
Ano i ne. Teď jsem se třeba vrátil z krásného 
závodu Eroica, který se jel v toskánském 
Montalcinu na starých silničních kolech. 
Člověk se příjemně unaví a mozek mu začne 
pracovat jinak. Když jedu a vidím tu nádher-
nou krajinu, baví mě to. 

Když jedete po Evropě a kocháte se, všímá-
te si nějaké devastace přírody, jako se tomu 
děje u nás? Kácení lesů, lány polí, úbytek 
hmyzu…
Co se hmyzu týče, vidím naopak zlepšující 
se tendenci. Poslední dva roky je ho čím dál 
víc a potkávám i druhy, které jsem nikdy 
předtím neviděl. Ono to nebude tak hrozné. 
Jsem velký fanda planety, a i když vnímám, 

Polo košile Paul Smith, 6 000 Kč;  
sako Selected Homme, 2 400 Kč,  
oboje prodává Zalando.
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co se tady děje, jsem pozitivní a myslím, že to 
zvládneme. Ale to intenzivní monokulturní 
zemědělství, které je vidět zejména v okolí 
Prahy, to je celosvětový problém. Třeba oblast 
kolem Malagy, které se říká „Garden of the 
Europe“ je plná skleníků a fóliovníků. Před 
pár lety také španělští zemědělci dostali dota-
ce na pěstování avokád, kvůli kterým vykáceli 
obrovské olivovníkové háje. To je ještě větší 
prasárna než naše řepkové pole. Natahuje se 
k nim veškerá voda z okolí a vzniká stejný 
problém jako v Jižní Americe. 

Peníze a konzum holt vládnou světu.
Bohužel. Zemědělské dotace a pěstování 
plodin, za které se dostane hodně peněz, 
válcují logiku i historii, kterou máme. Kdyby 
zemědělec před 150 lety vykácel sad, který 
piplalo několik generací jeho předků, dostal 
by přes hubu a nikdo by se s ním už neba-
vil. Dnes peníze dostávají lidi, kteří nemají 
v zemědělství žádnou kontinuitu a jde jim jen 
o to pořádně vydělat. Lidi prostě potřebují 
dostat ještě trochu po čumáku, aby si uvědo-
mili, že je to špatně. Ale najdou se i výjimky. 
Třeba v Champagne nebo v Bordeaux jsou 
vinaři, kteří své vinice neprodají za žádnou 
cenu. Existují ostrůvky stability, ale pravda je 
bohužel taková, že západnímu světu vládnou 
prachy a krajina podle toho vypadá. 

Myslíte, že se naše generace, nebo genera-
ce našich dětí, ještě dočká přírody, kterou 
známe z vyprávění našich prarodičů?
České a slovenské zahrady jsou na tom 
opravdu dobře. Začínáme se zabývat biodi-
verzitou, budujeme hluboké trvalkové záhony 
pro spoustu hmyzu, zabýváme se sázením 
stromů, chytáme dešťovou vodu, pečujeme 
o půdu. Vyjedu za hranice - ať už do Francie, 
Itálie, nebo Polska - a tyhle tendence tam 

nevidím. Mám pocit, že jsou tam patnáct let 
pozadu. 

Čím to je?
Neskromně si myslím, že jsme tomu pomohli 
pořadem Ferdinandovy zahrady a vůbec 
osvětou, kterou děláme. V určité fázi života 
člověk začne chtít, aby jeho práce měla smysl. 
A ten není v tom udělat padesát zahrad roč-
ně, ale v  pomoci planetě. My jako krajináři 
za to neseme odpovědnost. Každá zahrada 
je kapka v moři, každý strom vysazený na 
zahradě je stromem pro město. Je to tak, 
protože ve městě chybí stromy a každá 
zahrada se počítá. Na jednu stranu je to zod-
povědnost, kterou můžete hodit na majitele 
zahrad - najednou mají pocit, že mohou 
něco udělat. Kdežto když čtou články o tom, 
že je třeba dělat remízky v krajině, je jim to 
vzdálené. Ale když jim řeknete: „Vysaďte 
strom a on vám dá v létě stín a v zimě pustí 
do domu světlo, v zahradě si díky němu uži-
jete pohodu, zůstane vám na ní voda a ještě 
pomůžete městu“, slyší na to. V té souvislosti 
používám výraz „hedonistic sustainability“, 
což je termín Bjarka Ingelse z ateliéru Big 
v Kodani. Tvrdí, že zodpovědností architektů 
je nejen předávat lidem osvětu, ale zaobalit 
ji do radosti, kterou chtějí zažívat. Nejde jen 
říct: „Začněte jezdit na kole!“, musíte dodat, 
že díky tomu budete rychleji v práci, ušetříte 
a zaparkujete prakticky kdekoliv.

Máte další příklad?
Třeba lidem vysvětlujeme, aby byli opatrní 
s velikostí trávníku. Ty jsou velkým kon-
zumentem vody, chemie, ale i lidské práce. 
Všichni volají po bezúdržbových zahradách 
a přitom péčí o ně tráví spoustu času. Tak jim 
radím vybudovat trvalkové záhony, jednou za 
měsíc je proplít a když za tři roky vzrostou, 

„České a slovenské zahrady jsou na tom dobře.  
Když vyjedu za hranice, ať už do Francie, Itálie, nebo do 

Polska, mám pocit, že jsou tam patnáct let  pozadu.“
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bude téměř hotovo. Člověk tak přispěje 
k ekologii a ušetří si práci. Nebo zadržování 
vody v přírodě – když budete chytat dešťov-
ku a zalévat s ní, květiny ji přijmou daleko 
lépe než vodu ze studny. Výzkumy říkají, že 
kytka si dokáže vzít 3x víc dešťovky než vody 
z vodovodu. 

Váš Atelier Flera je jedním z největších stu-
dií na světě. Je mi jasné, že všechno už není 
jen na vás. Jak vaše firma funguje? 
Je tu třicet projektantů a dalších deset lidí, 
kteří se starají o kancelář, marketing nebo 
fakturace. Flera už dnes ale není jen o pro-
jektování zahrad. Máme i tým starající se 
o online kurzy, které se stále rozrůstají. Co 
se ale zahrad týče, fungujeme na základě 
clusterů – vždy je jeden seniorní architekt, 
který má pod sebou jednoho až čtyři juniory. 
Každý ze seniorů si drží své projekty. Krom 
velkých zakázek, jakými jsou třeba parky. To 
se pak jednotlivé týmy slučují dohromady. Já 
jsem ještě pořád u každého projektu – nabí-
rám podklady, pracuji s klienty a prezentuji 
jim studii, na které se podílím. Prováděcí 
a realizační dokumentaci pak nechávám na 
týmu a do věci vstupuji jen ve chvíli, kdy 
vznikne nějaký problém. Bohužel jsem ještě 
nedokázal nechat tu kreativitu plně na ostat-
ních, i když se snažím. 

Ono by to asi ani nešlo, přeci jen jste to vy, 
koho si lidé s Flerou spojují.
Je to tak. Sice se snažím podporovat růz-
norodost, ale naší filozofií je pohodlná 
architektura, ekologie, vstřícnost ke klientovi 
a maximální obytnost zahrad. Když se řekne 
architektura zahrady, každý si představí 
projekt. Ono je to ale hlavně o porozumění 
klientovi, což se na školách neučí. Když se 

s klientem potkáte, musíte rozumět jeho řeči, 
číst mezi řádky a pochopit, co doopravdy 
chce. Když vám majitel zahrady řekne, že 
chce biotopické jezero, než mu ho s klidným 
svědomím naprojektujete, musíte zjistit, jak 
vypadá jeho domácnost, a přemýšlet o tom, 
zda vůbec bude mít čas se o to jezero starat. 
Nebo když řekne, že na zahradě nechce 
ovoce ani zeleninu, ale vy vidíte, že má dvě 
děti, musíte mu vysvětlit, že by mu mohlo být 
za pár let líto, že děti nebudou mít co zobat, 
až povyrostou. 

Jak tohle naciťování klientů funguje? Cho-
díte k nim, žijete s nimi týden v domě?
To by bylo krásný. A je fakt, že někdy před 
150 lety se to takhle dělalo v Anglii. V dnešní 
uspěchané době na to ale není čas a tak se 
musím spokojit s tím, že s klientem nejprve 
fungujeme po mailech. V začátcích také 
pomáhají mé knížky, které lidem posíláme, 
aby si je před schůzkou pročetli, nebo je 
odkazujeme na náš YouTube kanál Flera 
TV. Minimálně jim to pomůže v tom ujasnit 
si, jestli skutečně chtějí zahradu od tohohle 
týpka. Styl naší práce totiž rozhodně nemusí 
vyhovovat všem. Díky tomu všemu ale vědí, 
co čekat, a pak jim nemusím vysvětlovat, že 
tu zahradu, kterou viděli na dovolené v Du-
baji, jim prostě neudělám. Pak přijde na řadu 
osobní schůzka, kdy s tou rodinou třeba dvě 
hodiny sedíme a povídáme si. Já už vím, kam 
zabrousit, že není třeba se bavit jen o tom, 
kde zapadá slunce a kam fouká vítr. Naopak 
mluvíme třeba o tom, kam jezdí na dovole-
nou, kde rádi spí a jestli si dovedou představit 
nocování venku, co dělají o víkendech s dět-
mi a tak dále. Člověk musí pochopit životní 
rytmus těch lidí a zjistit, co jim tou zahradou 
chce dát. Vyžaduje to jistou dávku empatie 

„Na naše projekty se čeká klidně i rok. Lidi si zahradu 
nebo dům budují jednou za život a vy to nemůžete 
odfláknout jen proto, že máte zrovna špatný den.“
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a troufám si říct, že já jsem tohle umění zdědil 
po své mámě, která je učitelka. 

Vždycky od nich odcházíte s jasnou předsta-
vou?
Ty nejdůležitější věci se často dozvím, až když 
si před odchodem obouvám boty. Zrovna 
nedávno jsem si s jednou rodinou dlouze 
povídal, ukazovali jsme si obrázky, a když jsem 
odcházel, vypadlo z nich, že jednou za měsíc 
dělají na zahradě rituální ohně, ke kterým 
zvou šamany a kde se schází klidně i dvacet 
dalších lidí. Tak jsem si ty boty zase zul a šli 
jsme zpátky ke stolu. Pro jejich život jsou 
tahle setkání důležitá a bylo zásadní, aby s tím 
zahrada uměla pracovat. Člověk kolikrát musí 
číst mezi řádky a když se mu to nepovede, 
přichází tahle zjištění až po vypracování studie. 
To se pak architekti chytají za hlavu, protože 
musí celou svou práci předělat. Mrzelo by mě, 
kdybych ten krok zpátky neudělal. Jsem už 
ve věku, kdy se nechci spokojit s průměrem 
a mermomocí dodělat zahradu jen proto, abych 
mohl začít s novou. Proto se na naše projekty 
čeká klidně rok. Chceme mít čistý stůl, než 
začneme s dalším projektem. Na to dnes hodně 
lidí kašle, své projekty chrlí jak na běžícím pásu 
a to je špatně. Lidi si zahradu nebo dům budují 
jednou za život a vy to nemůžete odfláknout 
jen proto, že máte zrovna špatný den. 

Jaký požadavek klienta vás nejvíc překvapil?
Vždycky je to nějaké poprvé. Zahrady pro 
soukromé pivovary, včelíny, udírny, schované 
pánské kluby, tantrické centrum, jehož zahrada 
musí splňovat určitou atmosféru…

Zahrada tantrického centra je zajímavé 
zadání!
Krásné. Něco jsme si o tom načetli a snažili se 
to aplikovat na české prostředí. Tantra člověku 
evokuje Asii, ale v českém prostředí ten zen 
musíte vytvořit s pomocí jabloní a třešní, ne do 
toho prát bambus. K němu to samozřejmě svá-
dí, ale jako krajinář prostě musím říct bambusu 
ne. Máme vrby a ty mají velmi podobný habi-
tus. A najednou ten zen najdete i pod vrbou.

Kolik zahrad váš ateliér zvládne během jed-
noho roku naprojektovat?
Asi šedesát. Dá se říct, že každý architekt udělá 
tak dvě zahrady ročně. 
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Jsou nějaké projekty, které si necháváte sám 
pro sebe?
Zahraniční zakázky. Baví mě cestovat a baví 
mě práce v zahraničí. Teprve to mě inten-
zivně prověří v tom, jestli to co dělám, má 
opravdu obecnou platnost. Jestli ten můj 
úspěch není způsobený prostě jen tím, že 
v Česku mě lidé znají. Až daleko za hrani-
cemi se ukáže, jestli to dělám dobře. Takže 
o zahraniční zakázky pečuji vždy, ale samo-
zřejmě to nedělám sám. Nemám čas je kreslit, 
to nechávám na ostatních. 

Navrhoval jste zahrady i na Kostarice nebo 
na Zanzibaru. To je úplně jiná zahrada, 
než na jakou jsme zvyklí. Jak jako Evropan 
docílíte toho, aby vše fungovalo, jak má?
Je to jednodušší, než to vypadá, protože práce 
s koncepcí je vlastně nakonec všude stejná. 
Liší se rostliny a podnebí, ale z té přírody jde 
nějaký naturel a přirozená energie, na kterou 
musíte navázat. Louny jsou také úplně jiné 
než Šumava. Architekt musí být otevřený 
tomu vnímat, co se děje kolem – jak vypadá 
okolní příroda, co je tam za kamení, jaké 
stromy tam rostou, jaká je tam voda, kde 
zapadá slunce. To všechno jsou atributy, které 
musíte vnímat i na Šumavě a v Lounech. Jen 
se musíte oprostit od toho, že v exotice lezou 
kobry, létají papoušci a rostou orchideje. 
Když jste architekt, to všechno je pro vás jen 
prvek a barva. Prostě naprojektujete základ, 
který umí těžit z okolí, a pak si musíte nechat 
poradit od místních specialistů a odborníků. 

Mají na takových místech vůbec specializo-
vané zahradníky? 
Třeba v africké Tanzanii profese zahradníka 
v našem pojetí neexistuje. Jsou to normální 
zemědělci, kteří si pěstují ovoce a koření. 

Prostě ho najdou někde v lese a starají se 
o něj. Nejde ale vyloženě o profesi. Důle-
žité je najít odborníky, kteří vědí, co dělají. 
Odborníky, kteří pochopí, o co vám jde, 
a nekoukají na vás jako na blázna. 

A co zahradnictví? Když něco projektu-
jete, jak víte, že tam pak seženou vše, co 
vymyslíte?
Často když dorazím například na vzdálený 
exotický projekt, první věc, kterou udělám, 
je zastavení stavby. Prostě jim řeknu, ať na 
nic nesahají a nic neničí, protože všechno, 
co budeme potřebovat, už tam je. V tu chvíli 
mi klient často řekne, proč mě vezl takovou 
dálku, když je vlastně hotovo? To se mi stalo 
třeba v odlehlé části Kanady, kam jsme se 
z Česka dostávali několika letadly a pak ještě 
helikoptérou. Tehdy jsem se tam postavil 
a říkám: „Vždyť je to hotové!“ A oni na mě 
koukali, jestli to myslím vážně. Nakonec jsme 
vymysleli pár cestiček, udělali ohniště, dosa-
dili pár travin a kytek, které tam rostou všude 
kolem v lesích, a bylo hotovo. Byl by nesmysl 
dělat tam novou zahradu, vytrhávat rostliny, 
kterým se tam daří, a na jejich místo dávat 
náročnější druhy, kterým se tam dařit nemusí. 

Zajímavá byla třeba i zahrada v Bělorusku 
kousek od Minsku. Dělal jsem tam krajinnou 
zahradu, do které jsem potřeboval dostat 
břízy. A nebylo tam jediné zahradnictví, kde 
by je nabízeli. Bříza je tam vlastně něco jako 
plevel a všechna zahradnictví prodávají jen 
jehličnany. Nakonec majitel zahrady musel 
koupit kus březového lesa a ty stromy z něj 
do zahrady přesadit bagrem. 

Když navrhujete zahradu, počítáte s tím, že 
tam bude i za 60 let, nebo jsou po pár letech 
nutné nějaké úpravy?
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Košile, 64 800 Kč; sako, 67 500 Kč, oboje Dior.

„Baví mě cestovat a baví mě práce v zahraničí. Až tam se 
ukáže, jestli můj úspěch není způsobený jen tím, že v Česku 

mě lidé znají. Takže o zahraniční zakázky pečuji vždy.“



Jsem z těch, kteří vnímají proměnlivost 
potřeb rodiny, co zahradu využívá. Dnes za 
mnou chodí lidi, kterým je 70 a chtějí si spl-
nit svůj sen, mladé ročníky, kteří chtějí party 
zahrady, ale většinou jsou to rodiny, co mají 
nebo čekají děti. A já už vím, že těch patnáct 
let, které je s dětmi v zahradě čeká, je úplně 
zásadních a vše musí bezvadně fungovat. 
Chtějí tam trávit čas, mít soukromí, stín. To 
znamená, že zahradu musíme postavit tak, 
aby začala fungovat když ne okamžitě, tak do 
dvou let. To sebou z logiky věci přináší i to, 
že některé stromy tam mají být 15 let a pak 
bude nutné je vyřezat nebo nahradit něčím 
jiným.

Takže to není tak, že uděláte projekt, pře-
dáte ho a jedete dál?
Jedeme. Naší prací je opravdu jen kreslit. Kli-
entům ještě pomáháme najít realizační firmu, 
která pod naší taktovkou zahradu zrealizuje 
a pak se většinou o zahradu stará. Po dvou 
nebo třech letech ale jezdíme na kontroly, 
a když jde všechno podle plánu, klient se 
většinou ozve tak po deseti letech s tím, že 
chce nějaký upgrade. Třeba kus umění do za-
hrady. Součástí našeho ateliéru je tak i Flera 
Gallery. Zastupujeme asi 40 umělců a další 
přibývají. Takže když klienti chtějí nějaké 
umění, pomůžeme jim. 

Umělci vymýšlí klientům díla na míru, nebo 
máte nějaký katalog děl, která nabízíte?
Strašně bych si přál, aby to fungovalo tak, že 
vzniknou díla šitá zahradě na míru. A někdy 
to tak i je. Pak jsou tu ale samozřejmě úspěšní 
umělci, kteří mají určité sochy, co se klientům 
líbí a vždy po nich rádi sáhnou. Třeba šelmy 
od Michala Gabriela.

Spolupracujete jen s českými umělci?
Ne. Nabízíme i díla Angličanů, Slováků, 
Rakušanů, Němců…

Dokážete klientovi sehnat i starožitná díla?
Takové kousky od Nepraše, Milkova nebo 
Zoubka jsou nehynoucí klasiky. Jejich díla 
jsou většinou zakonzervována v rámci rodin 
- disponují odlitky, které dál prodávají. Když 
děláme prvorepublikovou vilu, někteří klienti 
chtějí figurální klasiku, jiní si přijdou pro 
moderní úlet. A tak hledáme takovou sochu, 
která bude jejich zahradě nejvíc slušet. Mož-
né je úplně všechno.

Který umělec je ve Flera Gallery nejpopu-
lárnější?
Asi Kuba Flejšar. Bude to i tím, že jsme velcí 
kamarádi a jeho věci mám i na své zahradě. 
A samozřejmě je všem ukazuju. Oblíbené 
jsou ale i věci od Rudolfa Netíka, Ondry 
Olivy a Lukáše Raise. 

Když máte ve vlastní zahradě už i umění, 
asi nebudete „kovářova kobyla“, že?
Ne. Svoji zahradu zbožňuju, i když bych o ní 
asi neřekl, že je vymazlená. V určitém slova 
smyslu je to hodně punk – mlatové cestičky, 
bujné záhony, parádní ohniště, ping-pongový 
stůl, sauna, jezero - to všechno tam mám. Ale 
sám jsem líný zahradník a plít jdu maximálně 
jednou za měsíc, když mám zrovna náladu. 
Otevřu si láhev dobrého vína, pustím si 
zlehka do podkresu kvalitní jazz a dám se 
do práce. Vlastně u toho odpočívám. Jsou 
ale dny, kdy přijede na návštěvu moje matka 
a kroutí hlavou nad množstvím pampelišek, 
které tam rostou. Já je ale neřeším, hlavní je, 
že je mi v té zahradě dobře. 

„Jsem líný zahradník a plít jdu maximálně jednou za 
měsíc. Otevřu si láhev dobrého vína, pustím si kvalitní 

jazz a dám se do práce. Vlastně u toho odpočívám.“
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Sako Selected Homme, 2 400 Kč, prodává Zalando; 
svetr Dior, 81 000 Kč, šortky Dior, 35 100 Kč.



České zahrady bývaly vždy plné ovocných 
stromů. Pak ustoupily trávníkům. Vracíte 
je do hry?
Ten trend jedlé zahrady sílí. Na Vánoce 
dokonce připravujeme nový mini kurz „Jedlá 
zahrada“, ve kterém chceme lidi učit vše od 
budování zeleninových záhonů až po pěsto-
vání ovocných stromů a keřů. Je pravda, že 
když si chcete pořídit vzrostlý ovocný strom 
oblíbené odrůdy, bývá to problém. Budete 
si muset osm až deset let počkat, než udělá 
nějakou hmotu. I když chceme, aby zahrada 
fungovala od začátku, ovocné dřeviny mají 
své limity. Ideální je tedy kombinace. Tam, 
kde potřebuju zastínit výhled zvědavého sou-
seda, zasadím javor. Tam, kde ten stín není 
tak zásadní, budu pracovat s ovocnými stro-
my. Jiné je to v krajinných zahradách, které 
jsou ideálním místem pro založení sadu. Ten 
do naší krajiny patří, je to klasika. A i když 
všechno ovoce nesklidíte, je to v pořádku. 
Zůstane tam pro zvířata. 

Děláte online kurzy, píšete knihy, natáčíte 
pořady pro televizi. Není to pro váš byznys 
trochu kontraproduktivní?
Nápady a know-how buď máte a budete je 
mít celý život, nebo je nemáte. Já nevěřím, 
že člověk má jeden geniální nápad a musí 
ho střežit zuby nehty, aby mu ho někdo 
neukradl. Dělit se o zkušenosti je lidské 
a měli bychom to dělat. Pro mě je zásadní, 
že se o všechno, co vím, mohu podělit. Když 
jsme spustili online kurzy, spousta kolegů 
mi říkalo, že jim nezůstane žádná práce. Já 
ale nechápu, čeho se bojí. Desetidílný online 
kurz lidem sice něco dá, ale pořád je to něco 
jiného než setkání s architektem. Ty kurzy 
jsou pro lidi, kteří by si tu zahradu i tak 
udělali sami. Jen jim prostě pomůže udělat 
to lépe. Lidí, kteří si chtějí najmout architek-

ta, je tu nějakých pět procent. Ti dostanou 
nástroj, jak si srovnat myšlenky a třeba udělat 
něco líp. Nakonec pak přijdou za architektem 
a díky kurzům budou připravenější a budou 
lépe vědět, na co se ptát. Ten kurz paradoxně 
absolvovala i spousta architektů a já jsem za 
to rád. Ať to dělají, ať jsou naše zahrady ještě 
lepší. Mimochodem, teď naše online kurzy 
překládáme do polštiny, kde ty rady potřebují 
mnohem víc, než jsem si myslel. 

Vaši klienti jsou spíš ženy, nebo muži?
Ženy. Nebo muži, kteří zahradu pořizují pro 
ženy. 

Jak se liší jejich požadavky?
V každém chlapovi je kus ženské a v každé 
ženě je kus chlapa. Úžasně se to prolíná. 
Někdy jsou to překvapivě chlapi, kdo se chce 
bavit o kytkách. A některé ženy zase rády řeší 
techničtější věci. 

Platí podle vás stále pořekadlo, že každý 
muž by měl v životě zasadit strom, postavit 
dům a zplodit syna?
Znám spoustu kluků, kteří jsou spokoje-
ni s dcerami, a také spoustu těch, kterým 
vyhovuje život bez dětí. A nemyslím, že by 
to z nich dělalo méněcenné muže. Na tom, 
že každý by měl postavit dům, něco je. Znám 
řadu mužů, kterým dům postavil třeba tchán 
a nedělá to dobrotu. A strom, ten by měl 
zasadit úplně každý, muž i žena. Protože 
dotek té nekonečnosti ve chvíli, kdy odchá-
zíte od zasazeného stromu, jenž tu bude růst 
i ve chvíli, kdy vy tu nebudete, je naprosto 
dokonalý. Řada lidí přemýšlí jen v horizontu 
vlastního života a to je potřeba změnit. Musí-
me přemýšlet dál do budoucnosti, myslet na 
další generace. Z takového přístupu pak bude 
profitovat i tahle naše skvělá planeta. 

„Řada lidí přemýšlí jen v horizontu vlastního  
života a to je potřeba změnit. Musíme přemýšlet dál  

do budoucnosti, myslet na další generace. Z toho  
pak bude profitovat celá planeta.“

70

M U Ž I  V  Č E S K U Č E R V E N E C  -  S R P E N  2 0 2 2

71

Kardigan Vivienne Westwood, 7 878 Kč, 
prodává Zalando; triko Zara, 399 Kč; džíny 
Dior, 26 400 Kč; boty Zara, 699 Kč.


